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VOORLOPIG VERSLAG
Vastgesteld 6 februari 1990

De vaste Commissie voor Economische Zaken1, welke is belast met het
voorbereidend onderzoek van dit wetsvoorstel, heeft de eer van haar
voorlopige bevindingen als volgt verslag te doen.

1. Algemeen

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen zich af of thans een wijziging
van de Distributiewet 1939 nog wel van voldoende belang is, gezien de
ontspanning tussen Oost en West.

Voorts wilden deze leden weten welke buitengewone omstandigheden
kunnen leiden tot de inwerkingtreding van de Distributiewet, nu er geen
sprake is van een reële oorlogsdreiging.

De leden van de fractie van de P.v.d.A. hadden met belangstelling
kennisgenomen van het voorliggende wetsvoorstel. Deze leden konden
zich vinden in de voorgestelde wijzigingen van de Distributiewet, maar
hadden wel enkele opmerkingen en vragen over de toelichting op het
wetsvoorstel.

Is overwogen de terminologie met betrekking tot de omstandigheden
waaronder de Distributiewet in werking kan treden, aan te sluiten bij de
terminologie die gehanteerd wordt in de notitie «Uitvoering door de
wetgever van artikel 103 van de Grondwet inzake uitzonderingstoe–
standen» (Kamerstuk 20028, vergaderjaar 1986-1987), zodat duidelijk
is onder welke van de daar genoemde omstandigheden de Distributiewet
in werking kan treden?

De leden van de V.V.D.-fractie hadden eveneens met belangstelling
kennisgenomen van het voorstel van wet houdende de wijziging van de
Distributiewet 1939.

Deze leden vroegen waarom het onderhavige wetsvoorstel pas in
november 1989 werd ingediend. Zij konden zich voorstellen dat het
wetsvoorstel op een zodanig moment zou zijn ingediend, dat de parle–
mentaire behandeling afgerond had kunnen zijn voor 1 januari 1990.
Heeft de late indiening gevolgen voor de verplichte aanpassing van de
desbetreffende gemeenschappelijke regelingen?
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Ook de leden van de S.G.P.-fractie hadden met belangstelling kennis–
genomen van het onderhavige wetsvoorstel. Zij waren overtuigd van de
wenselijkheid om de nodige voorbereidingen te treffen voor een goed
functioneren van de distributiediensten onder buitengewone omstandig–
heden.

Ten slotte hadden ook de leden van de G.P.V.-fractie met belang–
stelling kennisgenomen van de voorgestelde wijziging van de Distribu–
tiewet 1939. Zij vonden het van belang dat in tijden van oorlog, of
andere bijzondere omstandigheden, een doelmatige en eerlijke distributie
van schaarse goederen kan plaats vinden door middel van een distribu–
tieregime. Wel vroegen deze leden opheldering op een aantal punten.

2. Distributiediensten

De leden van de S.G.P.-fractie merkten op dat voor gemeenten thans
geen wettelijke verplichting bestaat om distributieplanologische voorbe–
reidingen te treffen. Zij vroegen of de bestaande regelgeving terzake niet
als te vrijblijvend moet worden gekenschetst en wilden weten of thans
door alle gemeenten een distributieplan is vastgesteld.

Zou het effect van het wettelijk regelen van de taak van de burge–
meester niet groter zijn, vroegen de leden van de G.P.V.fractie, wanneer
er criteria voor de noodzakelijke voorbereidingen zouden zijn opgesteld?
Is de burgemeester voor de uitvoering van de voorbereidingen verant–
woording schuldig aan de gemeenteraad?

3. Gevolgen van het intrekken van de specifieke uitkering voor
de samenwerkende gemeenten in een distributiekring

De leden van de C.D.A.-fractie merkten op, dat de vergoeding welke
het ministerie van Economische Zaken voor voorbereidingsactiviteiten ter
beschikking stelt f 425 000 per jaar bedraagt. Is deze vergoeding immer
het zelfde bedrag en in de toekomst ook nog toereikend?

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vroegen hoe het feit, dat nu
een wettelijke taak bij de burgemeester wordt gelegd, zich verhoudt tot
de geringe verhoging van het gemeentefonds en de wens van de Raad
voor de gemeentefinanciën tot uiterste terughoudendheid bij deze
verplichting.

Zij hadden kennisgenomen van het voornemen van de minister om per
1 januari 1990 de regeling Decentrale uitwerking distributieplannen in te
trekken en gingen ervan uit, nu het voorliggende wetsvoorstel niet per 1
januari 1990 van kracht is, dat dit geen financiële nadelige conse–
quenties voor de gemeenten zal hebben.

Vervolgens vroegen de leden van de V.V.D.-fractie naar een raming
van de kosten die de gemeenten moeten maken om aan de uit het
nieuwe derde lid van artikel 12 voortvloeiende verplichting te kunnen
voldoen.

4. Toezicht op de naleving

De Distributiewet dient in bepaalde omstandigheden een doelmatige
en eerlijke distributie van schaarse goederen te regelen. De beoogde
wijziging heeft onder andere ten doel toezichthoudende bevoegdheden
te regelen, daar waar opsporingsbevoegdheden tekort schieten. In tijd
van nood is snel handelen immers van levensbelang. De leden van de
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C.D.A.-fractie meenden hier echter een tegenspraak te zien met het feit,
dat de burger daarbij ook de mogelijkheid wordt gegeven (langdurige)
procedures te starten wanneer hij meent dat de toezichthoudende
ambtenaar buiten zijn bevoegdheden treedt.

De leden van de fractie van de P.v.d.A. benadrukten, dat ze de
bescherming van de persoonlijke levenssfeer zeer belangrijk achten en
daarom de formulering in de memorie van toelichting «zo min mogelijk in
te laten grijpen in de persoonlijke levenssfeer van de burger» te ruim
vonden. Zij vroegen de minister om in aanvulling daarop uiteen te zetten
hoe deze bevoegdheid gehanteerd zal worden.

In de memorie van toelichting wordt opgemerkt dat de minister het
ontbreken van een regeling van het toezicht op de naleving van de Distri–
butiewet 1939 een manco vindt: «Bepalingen inzake toezicht worden
node gemist». De leden van de V.V.D.-fractie vroegen naar de achter–
grond van deze opmerkingen. Waaruit is gebleken dat deze bepalingen
nu zo node worden gemist.

Deze leden vroegen voorts naar het toezicht op de uitvoering van de in
het nieuwe derde lid van artikel 12 vastgelegde verplichting. Op welke
wijze wordt vastgesteld of de nodige voorbereidingen door de hoofden
van de distributiediensten zijn getroffen?

Het bevreemde de leden van de S.G.P.-fractie dat dit manco niet in
een eerder stadium door de regering werd ervaren. Is ook bekend om
welke reden bij de totstandkoming van de Distributiewet 1939 is
afgezien van het opnemen van dergelijke bepalingen?

De leden van de G.P.V.-fractie wilden ten slotte weten of sancties
mogelijk zijn wanneer een distributiedienst niet goed blijkt te functio–
neren. Zo ja, welke?

ARTIKELEN

Artikel I, onderdeel A

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen zich af, of een afsplitsing van
de maatregelen betreffende de voedselvoorziening van het ministerie van
Economische Zaken naar het ministerie van Landbouw en Visserij
noodzakelijk is.

Artikel I, onderdeel B

In de toelichting op dit onderdeel wordt gezegd dat de burgemeester
als hoofd van de distributiedienst bij uitstek in staat is te beoordelen
welke voorbereidingen noodzakelijk zijn. Desgewenst kan het ministerie
van Economische Zaken de nodige informatie verschaffen. Het was de
leden van de S.G.P.-fractie niet duidelijk hoe dit uitgangspunt zich
verhoudt tot de wenselijkheid van een uniform landelijk distributieplano–
logisch systeem voor buitengewone omstandigheden.

Artikel I, onderdeel C

Artikel 19/20
Ambtenaren zijn bevoegd inlichtingen en dergelijke te verlangen, die

redelijkerwijs voor de vervulling van hun taak nodig zijn. De leden van de
C.D.A.-fractie wilden graag weten binnen welke grenzen dit moet worden
gezien. Kan, bijvoorbeeld, een ambtenaar iedere willekeurige burger op
straat verplichten de tas te openen?
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De leden van de fractie van de P.v.d.A. misten ten slotte de
mogelijkheid van beroep in het wetsvoorstel. Zij wilden weten hoe die
geregeld is.

De voorzitter van de commissie,
Vos

De griffier van de commissie,
Janssen
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